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گلستان ظفر ، منتشر شد

مجموعه شــعر کتاب »گلســتان ظفر« اثر شهراد 
شــاهرخی طهرانی ، کتابی ست عرفانی که دارای 
دو بخش می باشــد که بخش اول آن را مثنوی و 
بخش دوم، غزل ها را شامل می شود ،  که هر دو 
بخش به سبک کلاسیک ،عارفانه و عاشقانه سروده 
شــده است ؛ این کتاب دارای نود صفحه می باشد 
که از ســوی انتشارات »کوشش پاینده« چاپ اول 
آن منتشر شده است،  نویســنده،این کتاب را به 
دلیل شــوق و ارادتی که به معلم معنوی خویش 
و عارف دانشمند و بزرگوار جناب آقای حاج نظام 
الدین واعظی )ظفرعلی( حفظــه الله تعالی دارد، 

»گلستان ظفر« نام نهاده است

در چهل و هفتمین دوره
 اژدهای افتخاری جشنواره سوئد

 به ایوان مک گرگور می رسد

همدلی|  ایوان مک گرگــور جایزه افتخاری اژدهای 
جشــنواره فیلم گوتبورگ ۲۰۲۴ را دریافت می کند.

به نقل از ورایتی، ایوان مک گرگور قرار اســت جایزه 
افتخاری اژدها ۲۰۲۴ را در جشــنواره فیلم گوتبورگ 
ســوئد دریافــت کند.بازیگــر »جنگ ســتارگان« و 
»رگ یابــی« در ایــن جشــنواره حضــور می یابد تا 
ایــن افتخار شــامل حالش شــود. وی در یک برنامه 
گفت وگومحــور هــم شــرکت می کنــد و در اکران 
جدیدترین فیلمش »مادر، کاناپه« ســاخته نیکلاس 
لارسون حضور خواهد داشــت. این جشنواره امسال 
مروری بر برجسته ترین فیلم های این بازیگر را هم به 
عنوان یکی از بخش های جشنواره در نظر گرفته است.

یوناس هولمبرگ مدیر هنری جشنواره فیلم گوتبورگ 
در بیانیه ای از مک گرگور به عنوان نماد دوران معاصر 
سینمای بریتانیا، نمادی رمانتیک برای نسل هزاره و 
دارنده امتیاز شمشیربازی در فرهنگ پاپ کهکشانی 
یــاد کرد و افــزود: اما بالاتر از همــه، او یک هنرمند 
فوق العاده ماهر اســت. ایوان مک گرگور با تســلط بر 
ژانر، دقت ادبی و رئالیسم ظریف با تسلطی آرام بر خود 
یکی از بازیگران واقعاً بزرگ زمان ماســت.مک گرگور 
ایــن جایــزه را در یک نمایش ویــژه از فیلم نمادین 
»رگ یابی« ساخته دنی بویل در سال ۱۹۹۶ دریافت 
خواهد کــرد و در گفت وگوی روی صحنه شــرکت 
می کند.»مادر، کاناپه« یک درام کمدی بر اساس رمان 
»ماما و مبل« نوشــته جرکر ویردبورگ اســت که در 
آن سه فرزندش زمانی که مادرشان راضی نمی شود از 
روی کاناپه ای در یک فروشگاه مبلمان بلند شود، دور 
هم جمع می شــوند. به جز مک گرگور، الن برستین، 
ریس ایفانس، لارا فلین بویل و اف. موری آبراهام دیگر 
بازیگــران این فیلم هســتند.فیلم بعدی مک گرگور 
»آقای جنتلمن در مسکو« از شوتایم است که او قرار 
اســت هم نقش اصلی آن را برعهده داشته باشد و هم 
تهیه کننده اجرایی آن باشد. در این فیلم مک گرگور 
نقش کنت الکساندر روستوف را بازی خواهد کرد که 
دهه ها پس از انقلاب روسیه به اتاق زیر شیروانی یک 
هتل تبعید شده است.این بازیگر ۵۲ ساله اسکاتلندی 
جوایز گوناگونی در کارنامه دارد که یک جایزه گلدن 
گلوب و یــک جایزه امی ســاعات پربیننده از جمله 
آنهاســت. او برای بازی در نقش اوبی-وان کنوبی در 
اپرای فضایی »جنگ ســتارگان: قسمت اول - تهدید 
شــبح« )۱۹۹۹( به شــهرت بین المللی رسید و سال 
۲۰۰۴ برای خدماتش در نمایش و خیریه، نشان افسر 
والا مقــام امپراتوری بریتانیا )OBE( را دریافت کرد.

چهل و هفتمین دوره جشنواره فیلم گوتبورگ از ۲۶ 
ژانویه تا ۴ فوریه )۶ تا ۱۵ بهمن( برگزار می شود.

به میزبانی سینماتک خانه هنرمندان
اکران فیلم تئاترهای شاخص آغاز شد

همدلی| نخستین جلسه از سلسله جلسات نمایش 
فیلم تئاترهای شاخص ایرانی روز چهارشنبه بیستم 
دی ماه با اکران نمایشی از علی رفیعی در سینماتک 
خانه هنرمندان ایران برگزار می شود.به نقل از روابط 
عمومی خانه هنرمندان ایران، نخستین برنامه نمایش 
فیلم تئاترهای شــاخص ایرانی با همکاری مشترک 
انجمن صنفی منتقدان، نویسندگان و پژوهشگران 
خانه تئاتر و ســینماتک خانه هنرمنــدان ایران به 
نمایش فیلم تئاتر »خانه برناردا آلبا« اختصاص دارد.

نمایش »خانه برناردا آلبا« نوشته فدریکو گارسیالورکا، 
با ترجمه احمد شــاملو به طراحی و کارگردانی علی 
رفیعی و تهیه کنندگی ستاره اسکندری، سال ۱۳۹۷ 
روی صحنه رفت و به مناسبت زادروز این کارگردان 
ایرانی، فیلم تئاتر آن چهارشنبه ۲۰ دی ۱۴۰۲ ساعت 
۱۷ در ســالن فریدون ناصری نمایش داده می شود.

پس از نمایش این فیلم تئاتر، نشست تحلیل و بررسی 
آن با حضور عباس غفاری )مجری و منتقد(، ستاره 
اســکندری )بازیگر و تهیه کننده( و حمید پورآذری 

)کارگردان و دستیار علی رفیعی( برگزار می شود.

در فضای مجازی
واکنش هنرمندان به حادثه تروریستی 

کرمان ادامه دارد

همدلی|  تعدادی از هنرمنــدان عرصه های مختلف 
ســینما، تئاتــر، تلویزیون و موســیقی ایرانی نه فقط 
ســاکن ایران که ســاکن خارج از کشــور هم در پی 
حادثه تروریســتی کرمان دلنوشــته هایی را در قالب 
ابراز همدردی و محکومیت این جنایت منتشر کردند.

در حوزه های ســینما، تئاتر و تلویزیــون هنرمندانی 
چون رضا میرکریمی، رسول صدرعاملی، رضا کیانیان، 
ســید محمود رضوی، امین حیایی، فرهــاد قائمیان، 
محمدرضــا گلزار، پرویز پرســتویی، احتــرام برومند، 
محمد شایسته، محمد آفریده، بهرنگ علوی، هنگامه 
قاضیانی، ســیدضیا هاشــمی، مازیار لرستانی، هوتن 
شکیبا، سحر دولتشــاهی، پردیس پورعابدینی، سعید 
روستایی، ویشکا آسایش، محسن کیایی، سینا مهراد، 
بهاره افشــاری، حبیب رضایی، الهــام پاوه نژاد، محمد 
بحرانی، منیژه حکمت، کوروش سلیمانی، علی شمس، 
حمیدنیلی، پرستو گلســتانی، داریوش فرضیایی، رضا 
رشــیدپور، احســان علیخانی، محمدرضا شاهمردی، 
حسین کیانی، فرزاد حســنی، علی ضیا، فریبا نادری، 
مژده لواسانی، محمدرضا مالکی، رامین راستاد، علیرام 
نورایی از جمله هنرمندانی هستند که با انتشار مطالبی 
در شبکه های مجازی با هم وطنان و شهدای این حادثه 
غیرانسانی و وحشــیانه ابراز همدردی کردند.در حوزه 
موســیقی نیز فعالان عرصه موســیقی و هنرمندانی 
چون نصرالله معین، علیرضا قربانی، همایون شجریان، 
علیرضا عصار، محمد اصفهانی، سهراب پورناظری، سالار 
عقیلی، محسن چاوشی، وحید تاج، اشکان کمانگری، 
تهمورس پورناظری، بهزاد عبدی، آرش گوران، محمد 
معتمدی، علی زندوکیلی، عباس سجادی، روزبه بمانی، 
علی قمصری، فرزاد فرزین، محسن شریفیان، مصطفی 
راغب، پیروز ارجمند، احسان یاسین، رضا مهدوی، گرشا 
رضایی، سحر محمدی، حسین علیشاپور، محسن رجب 
پور، میلاد ماهان راد، بهنام بانی، گروه »ایوان«، حمید 
هیراد، مجید رضوی، محسن ابراهیم زاده، گروه »پازل«، 
سهراب پاکزاد، اشــوان، حمید خزاعی، بابک شهرکی، 
محمد علیزاده، مهدی یغمایــی، محمدرضا عیوضی، 
شروین حاجی پور، رضا صادقی، میثم ابراهیمی، میلاد 
عرفانپور، امیرحســین ســمیعی، امیر عظیمی، حامد 
همایون، گروه »ماکان«، مهدی دارابی، حامیم، حمید 
عســکری، امیر مقاره، امیر تاجیــک، آصف آریا ضمن 
محکومیت این جنایت غیرانسانی شهادت مظلومانه هم 
وطنانمان را تسلیت گفتند.در پی حادثه جانسوز حمله 
تروریستی کرمان که روز چهارشنبه سیزدهم دی ماه 
همزمان با برگزاری چهارمین مراســم سالگرد شهادت 
ســردار شهید حاج قاسم سلیمانی در مسیر منتهی به 
گلزار شهدای کرمان اتفاق افتاد جمعی از هموطنانمان 

مصدوم و نزدیک به ۱۰۰ نفر به شهادت رسیدند.

دبیر هنری این رویداد از ضعف استیتمنت نویسی در »فجر«:
ترکیبی از تفکرهای مختلف در داوری ها 

خواهیم داشت
همدلی| دبیر هنری شــانزدهمین جشنواره هنرهای 
تجسمی فجر از طراحی و تدوین بخش نظری این رویداد 
برای آموزش هنرمندان در قالب نشست هایی تخصصی 
خبر داد.مسعود زنده روح کرمانی هنرمند عکاس باسابقه 
که دبیری هنری شانزدهمین جشنواره هنرهای تجسمی 
فجر را برعهده دارد، درباره انتخاب داوران بخش عکاسی 
این رویداد و ترکیب آن ها بیان کرد: نگاه جدیدی که به 
جشنواره »تجسمی فجر« در دوره شانزدهم شده است 
چه بیــن دبیرها و داوران؛ ترکیبی از تفکرهای مختلف 
کنار هم بوده است و یک دستی در داوری، همیشه یک 
ژانر را در یک رشــته بــروز می دهد به همین دلیل، در 
انتخاب ها ســعی کردیم نگاه های متفاوت، نسل جوان، 
دانشگاهی و باتجربه را در یک رشته در کنار هم داشته 
باشیم که این دیدگاه های مختلف در نتیجه به تجمیع 
فکر می رسد که تبدیل به یک نمایشگاه می شود.او افزود: 
مضاف بر این که بخشی از عکاسان و هنرمندان به دلایل 
مختلف، علاقه به شرکت در جشنواره را ندارند بنابراین 
هیچ جشــنواره ای در تمام دنیا نمی تواند ادعا کند که 
تمامیت موجودیت یک کشــور را نمایان می کند برای 
مثال اگر جشنواره فجر حذف شود و دوسالانه عکاسی 
برگزار شود، تمامیت عکاســی ایران را نخواهد داشت.

زنده روح کرمانی به یکی از مشکلات عکاسی در شرایط 
امروز جامعه که جشنواره ها نیز مؤثر از آن هستند، اشاره 
کرد و توضیح داد: شــاید یکی از بزرگترین مشکلاتی 
که عکاســان امروز با آن مواجه هستند، ثبت عکس و 
جمع آوری مجموعه عکس است که برایشان سخت شده 
است و در کل، عکاسی در ایران نسبت به ۵ سال پیش، 
به مراتب سخت تر شده است بنابراین فضایی لازم دارد 
تا فکرش را بروز دهد و این در حالی اســت که عکاسان 
خبری مجبور به اعمال برخی فیلترها هستند و برای بقیه 
نیز به شیوه ای دیگر، سانسور تحمیل می شود. در واقع ما 
بخشی از استناد کشــور و تاریخ یک کشور را فراموش 
می کنیم، چراکه نمی توانیم آن را ثبت کنیم و طبیعتاً این 
موضوع در جشنواره های مختلف نیز بروز پیدا می کند. در 
نتیجه عکاسی به ژانر خاصی گرایش پیدا می کند و پشت 
میز کامپیوتر و از خیابان و جامعه به فضای داخلی می رود 
که اگر علم و تجربه پشتش نباشد، تبدیل به یک کپی 
معمولی از کاری دیگر می شود که در نهایت از جشنواره 

حذف خواهد شد.

همدلی| آیین اختتامیه نخستین »شب عکس 
تئاتر« عصر روز پنجشنبه چهاردهم دی ماه ضمن 
گرامیداشت شــهدای حادثه تروریستی کرمان 
و معرفی برگزیدگان ایــن رویداد در تالار جلیل 

شهناز خانه هنرمندان ایران برگزار شد.
منصور ضابطیان در ابتدای این برنامه گفت: پیش 
از هرچیــز مراتب تســلیت برگزارکنندگان این 
برنامه را برای اتفاق هولناکی که در کرمان افتاد 
اعلام می کنم. چنین اقداماتی از سوی هر دسته، 
گروه و ایدئولوژی محکوم اســت. امیدوارم دیگر 
شاهد چنین اتفاقاتی نباشیم. مهدی آشنا رییس 
هیئتمدیره انجمن عکاسان تئاتر ایران نیز در ادامه 
این مراسم گفت: قبل از هرچیز، شهادت برخی 
از هموطنانمان در کرمان را تسلیت می گویم و 
اعلام می کنیم که هم درد آنها هستیم. باید بگویم 
این رویداد اتفاق نمی افتاد، اگر محبت دوستان در 
خانه هنرمندان، خانه تئاتر، پیشکسوتان و دیگرانی 
که ما را در برگزاری هرچه بهتر این مراسم کمک 
کرده اند، نبود. به ایســتگاه پایانی این مراســم 
رسیدیم ولی این پایان ماجرا نیست. ما قطعا هر 

سال این مراسم را برگزار می کنیم.
او در ادامــه بیانیه هیئتمدیــره انجمن صنفی 

عکاسان تئاتر ایران را خواند.
رضا قاضیانی نایب رییس انجمن صنفی عکاسان 
تئاتر ایران نیز در ادامه این جلسه گفت: جشنی 
به این وســعت نمی توانست اتفاق بیفتد، مگر با 
حمایت حامیانی که امــروز در کنارمان حضور 
دارنــد. لازم اســت بگویم که ایــن برنامه بدون 
هیچ گونه حمایت از نهاد و ارگانی برگزار شــده 
است. در واقع جا دارد اینجا از مهدی بابایی تشکر 
 کنم که شــبانه به داد ما رسید و موجب آشنایی 
ما با حامی مالی این رویداد شــد. از خانم نرگس 
جانی که به عنوان حامی در کنار این رویداد بودند، 
تشکر می کنم.در ادامه مراسم به یاد بابک برزویه 
و محمدرضا مسگری که از عکاسان تئاتر بودند و 

امروز در قید حیات نیستند، کلیپی پخش شد.
بهرنگ معتمدی نیز در بخش بعدی این مراسم 
به نواختن ۲ قطعه موســیقایی با ساز ویولن سل 

پرداخت.
حمید جبلی از اعضای هیئتداوران این رویداد که 
منتخبی از عکس های شخصی اش از نمایش های 
گروه تئاتر بازی به سرپرســتی آتیلا پسیانی را 
تحت عنوان نمایشــگاه »دیــدار« در کنار این 
برنامه به نمایش گذاشته است، در بخش بعدی 
این مراسم گفت: این رویداد را با یاد آتیلا )که به 
تازگی از دنیا رفته است( شروع کردیم. متاسفانه 
اکنون نیــز با دیدن عکس های مجموعه دیدار و 
بازیگران از دست رفته، بیشتر، دلمان می سوزد تا 
اینکه ذوق کنیم. خانم جمیله شیخی، احمد آقالو، 
حسین محب اهری از جمله افرادی هستند که در 

عکس ها بودند ولی اکنون در بین ما نیستند.
او افزود: این مراســم را در روزی برگزار می کنیم 
که بخشی از هم میهنانمان را در کرمان از دست 
داده ایم. ما با مرگ در حال زندگی هســتیم. در 
همین مدت یک هفته ای که این اتفاقات رخ داد، 
آقای صمدیان، استاد بسیاری از ما، برادر خود را 
از دست داد. از این تریبون استفاده می کنم و به او 

هم تسلیت می گویم.
این بازیگر پیشکسوت تئاتر، سینما و تلویزیون در 
بخش دیگری از صحبت های خود بیان کرد: گروه 
تئاتر بازی حدود اوایل سال ۶۰ کار خود را شروع 
کرد. آن زمان عکاســی تئاتر مقداری جدی تر از 
الان بود. یعنی هر گروهی یک عکاس داشــت و 
افراد دیگری برای عکاسی از نمایش های آن گروه 
نمی رفتند. همچنین شــب اجرای عکاسان هم 
وجود نداشــت. من چون از سال ۵۸ و با نمایش 
»مَثل آباد« رضا ژیــان با آتیلا کار کرده بودم، به 
عنوان عکاس وارد گروه تئاتر بازی شــدم. جالب 
اســت به شما بگویم که تنها انجمنی که من در 
آن عضو هســتم، فقط همین جــا یعنی انجمن 
صنفی عکاسان تئاتر ایران است. من عضو انجمن 
بازیگران، کارگردانان و به طور کل خانه سینما هم 
نیستم. این عکاس تئاتر در ادامه صحبت هایش 
بیان کرد: مــا امروز از شــرایط کار خود خیلی 
شــاکی هســتیم. زیرا از امکانات لازم برخوردار 
نیســتیم. به عنوان مثال ســالن های دولتی که 
باید به هنر خدمت می کردند، مانند ســالن های 
خصوصی شده اند و پورسانت می گیرند و کمکی 
هم نمی کنند. این مســئله ای کلی است که ما 
نمی توانیم آن را حل کنیم. ولی می خواهم یکی 
از پیشکسوتان این حرفه را به شما معرفی کنم 
که برای عکاسی تئاتر به زندان رفته است. شاید 
در دنیا فقط برای او چنین اتفاقی رخ داده باشد. 
او محمد ژیان اســت. شاید بتوان قبول کرد که 
اقدامات افراد در خیلی از رشــته ها از دید عده ای 
جرم بوده باشد اما هیچ کسی امروز، فکرش را هم 
نمی کند که عکاسی از تئاتر جرم محسوب شود و 
طرف به زندان رفته باشد. من از آقای محمد ژیان، 

عکاس خوب و قدیمی خودمان تشکر می کنم.
جبلی در پایان صحبت هایش گفت: لازم اســت 
درباره دوســتانی که قرار است از آنها تقدیر شود 
یا اصلا اســم آنها نمی آیــد، موضوعی را توضیح 
دهم. اگر ما داور ورزشــی باشیم، در رشته های 
مختلف معیار مشخصی وجود دارد که بر مبنای 
آن می توان گفت چه کســی به نسبت دیگران 
بهتر عمل کرده است. اما در کار هنری این معیار 
وجود ندارد. چون سلیقه بوده و دلی جلو می رود. 
بنابراین شاید با تغییر ترکیب داوران نتیجه تغییر 

کند. شــاید یک عکس در جشنواره ای برگزیده 
شود، اما در رویداد دیگر کاملا نادیده گرفته شود. 
پس اگر در لیست برگزیدگان هستیم یا نیستیم، 
فکر نکنیم بد یا خوبیم؛ مهم این است که پرتلاش 
باشــیم. به قول بابک برزویه، صدای شــاترمان 

هیچوقت نخوابد. امیدوارم خوب و خوش باشید.
در ادامــه این برنامه، از بابــک حقی )کریتور( و 
سهیل حســینی که به برپایی نمایشگاه عکس 

»دیدار« کمک کرده اند، تقدیر به عمل آمد.
بابــک حقــی در توضیح برای فعالیتــی که در 
نمایشگاه »دیدار« انجام داده است، گفت: زمانی 
که عکس های آقای جبلی به دســت ما رسید؛ 
یکــی از نکاتی که بســیار توجه مــا را به خود 
جلب کرد، توجه ایشان به چهره ها و میمیک ها 
و زبــان بدن بازیگران بود. وقتی این موضوع را با 
خودشان مطرح کردم، اصلا تعجبی نکرد و گفت 
که من تئاتری بودم و باید به این موضوعات دقت 
می کردم. نمایشگاه ما نیز بر همین مبنا کیوریت 
شده اســت. در ادامه مراســم به پاس یک عمر 
فعالیت هنری، تندیسی از کارهای ناصر شاکری 

به حمید جبلی اهدا شد.
رضا کیانیان نیز در بخش دیگری از این مراســم 
گفت: تاسف و غم عمیقم را نسبت به اتفاقات رخ 
داده، اعلام می کنم و امیدوارم روزی برسد که آدم 
آدم را نکشــد. آقای جبلی همیشه پیشکسوت 
من بود؛ در صورتی که سن او از من کمتر است. 
در واقع وقتی وارد سینما شــدم، او سوپر استار 
ســینما بود. وقتی دوربین دست گرفتم، سال ها 
عکاسی می کرد. در نتیجه باید بگویم او همیشه 
پیشکسوتم بوده و در قلبم جا دارد. زمانی بود که 
حمید از خانه اش بیرون نمی آمد، وقتی می شنیدم 
قلبم می گرفت اما اکنون کــه او را روی صحنه 

می بینم، بسیار خوشحالم.
در ادامه این مراســم، ویدیویی از کارهای یاسر 
خاسب نیز پخش شــد. او در توضیح این کلیپ 
گفت: این کار ترکیب یک کار مشترک بین ما و 
هنرمندان کانادایی است. کار ۱۳ دقیقه بوده و در 
قالب ویدیو آرت آماده شده است. در واقع کاری 
که امروز دیدید، چند دقیقه از آن اثر اصلی بود. 

خدا روح همه رفتگان را قرین رحمت کند.
ابراهیم حسینی دبیر اولین دوره شب عکس تئاتر 
نیز در بخش دیگری از این مراســم گفت: اتفاق 
دردناکی که روز گذشته رخ داد،   همه را در بهت 
فرو برده است. من هم به نوبه خود تسلیت گفته 
و از خداوند برای بازماندگان طلب آرامش و صبر 
می کنم. ذهنیت شب عکس تئاتر که می خواست 
به عینیت تبدیل شــود و شد، فاصله اش چیزی 
جز کار و تلاش و صداقــت و بردباری نبود. من 
بــه نمایندگی از یک تیم اجرایــی ۱۵، ۱۶ نفره 
اینجا هستم که ســه ماه خیلی عاشقانه و بدون 
هیچ دستمزدی کار کرده اند. این بچه ها همیشه 
در برنامه ها فراموش می شــوند ولی من از شما 
اجازه می گیرم و از همگی آنها دعوت می کنم که 
اکنون روی صحنه بیایند تا شما تشویقشان کنید 

و خستگی از تنشان در بیاید.
او افزود: ما در این رویداد، ۴ کارگاه و یک افتتاحیه 
خیلی پر و پیمان داشــتیم. از آقای جبلی بسیار 
ممنونم که عکس های خود را به گنجینه انجمن 
اهدا کرده اند. از آقای صمدیان خیلی ممنونم. از 
آقای کلاری و هادی نوید عزیز تشکر می کنم که 
دوستانه در کنار ما بودند. می خواهم از این تریبون 
اســتفاده کنم و درد و دلی را با شما به اشتراک 
بگذارم. سه، چهار سال است که ما نشسته ایم تا 
انجمن صنفی عکاســان تئاتر شویم. ما ۱۲ سال 
انجمن عکاسان خانه تئاتر بودیم و سال آخر دوره 
دوم آقای روحانی به ما گفتند که بیایید اساسنامه 
بنویسید تا انجمن صنفی شوید. ما هم خوشحال 
شدیم و گفتیم چه اتفاق خوبی، دمتان گرم. اما 
در عین حال به اینکه چرا در سال آخر دولت این 

اتفاق رخ داده، شک داشتیم.
حســینی در ادامه بیان کرد: این نگرانی من بود 
و همیشــه می گفتم که قرار است چه بلایی سر 
ما بیاورند؟ ظاهرا تعبیر شــد. چون الان گفتند 
که می خواهیم تعلیقتان کنیم. خب من ســوال 
می پرسم: چه چیزی دارید که جای آن بگذارید؟ 
ما ۲۷۰ نفر هستیم که هرکدام ۲۰۰ هزار تومان 
پول داده اند و پولــی نزدیک به ۶۰، ۷۰ میلیون 

تومان جمع شده است. حامی مالی هم پای کار 
آمد که از آنها تشــکر می کنم. یک کمکی هم از 
طرف خانه تئاتر شده بود. بودجه ما در حد شوخی 
اســت. یعنی هزینه ناهار و شــام این رویدادها 
را هم نمی توانــد تامین کند. به همین دلیل آن 
را نمی گویــم. این عکاس ادامــه داد: ما بودجه 
نداریم ولی سرمایه داریم و سرمایه ما اعضای ما 
هستند. نه ساختمانی از مجموعه دولتی گرفتیم 
و نه مدیری هســتیم که به ما ماشین و امکانات 
دیگری بدهید. اکنون نمایشگاهی گذاشتیم و در 
حال برگزاری اختتامیه خود هســتیم. ما از شما 
هیچ چیز نمی خواهیم، پس چرا می خواهید ما را 
تعطیل کنید!؟ آیا جایگزینی برای حذف انجمن 
صنفــی دارید که به ما بدهید تا مــا برویم و در 
آنجا متمرکز شــویم؟ لطفا این کار را نکنید. اگر 
ما تعطیل شــویم و مجددا به خانه تئاتر برویم، 
فقط ۸۰ نفر دیگر را می توانیم عضو کنیم. بنابراین 
مابقی بچه های شهرستان که ۲۰۰ میلیون پول 
دوربینشــان است اما وقتی عکسشان روی دیوار 
نمایشگاه می رود، یک سال حالشان خوب است، 
باید چه کاری انجام دهند؟ دنبال چه هســتیم؟ 
اگر تعطیل کردن حس خوبی به شــما می دهد، 

تعطیل کنید.
دبیــر اولین دوره شــب عکس تئاتــر در ادامه 
صحبت هایــش گفت: از ســال ۸۷ تــا ۹۸، ۱۵ 
ســال پوستر، ۱۲ ســال عکس، یعنی ۲۷ سال 
رویدادی برگزار شــده و در اختتامیه فجر جوایز 
آن داده می شود. مدیر سابق جشنواره تئاتر فجر 
می گوید این بخش اصلی جشنواره ماست اما بعد 
تبدیل به بخش اقلام تبلیغاتی و تیزر می شــود. 
امســال گفتند بودجــه آن را نداریم و برگزارش 
نمی کنیــم. در حالی که ما بــا ۲۰۰، ۳۰۰ هزار 
تومان آن بخش را جمــع می کردیم. در واقع نه 
تنها هزینه ای نداشــتیم، بلکه به شما کتاب هم 
می دادیــم. کلا حق تالیف بچه های ما ۲۰۰ هزار 
تومان بود. خب به چه چیزی فکر می کنید؟ اگر 
نمی خواهید کار نمی کنیم. بچه های ما ۲۷۰ نفر 
هستند و فقط ۲۰۰ میلیون تومان هزینه ابزار هر 
کدام از آنهاست. کاری به شخصیت حقیقی افراد 

که نمی توان روی آن قیمت گذاشت ندارم.
او در بخش دیگــری از صحبت های خود افزود: 
در شــرایطی که بسیاری از رســانه ها کاری به 
تئاتــر ندارند، لنز بچه های ما تبدیل به رســانه 
تئاتر شده اســت. در ۱۳ سال گذشته، سوبسید 
از تئاتر برداشته شده و تئاتر باید بفروشد تا گلیم 
خود را از آب بیرون بکشد. چطور باید این اتفاق 
رخ دهد؟ با تبلیغاتی که اکنــون ۷۰ درصد آن 
عکس است. نقش عکاسی تئاتر در توسعه تئاتر 
خصوصی چیست؟ امیدوارم پژوهشی را در این 
زمینه ببینیم. کل گرافیک محیطی ما در تئاتر این 
مملکت از چهارراه ولیعصر)عج( تا میدان انقلاب 
است که در ویترین کتاب فروشی ها نصب می شود 
اما مگر این گرافیک تبلیغاتی می تواند مخاطب 
را با خود همراه کند؟ این همه ســمینار برگزار 
می شود اما نه تنها به تبلیغات فکر نمی کنند،   بلکه 
بخش آن را از جشنواره فجر حذف هم می کنند. 
این پتانسیل در اینجا وجود دارد و تقریبا رایگان 
در اختیار افراد قرار می گیرد. زیرا دوربین توسط 
خود عکاس خریداری شده و عکس ها به راحتی 
در اختیــار گروه قرار می گیرد اما انتشــار آن در 
تلگرام و اینســتاگرام است که فقط خودمان آن 
را می بینیم.حسینی در ادامه صحبت هایش گفت: 
اگر قرار باشد تبلیغ، مخاطبی از بیرون به ما اضافه 
کند تا تئاتر برای همه باشد، این اتفاق در گرافیک 
محیطی رخ می دهد. هزینــه اجاره بیلبوردهای 
بزرگی که در اتوبان ها وجود دارد، ۳ میلیارد تومان 
در ماه است اما همیشه پر هستند. زیرا می فروشد 
و توجیه دارد. اما چرا آنها برای تئاتر نیست؟ تصور 
کنید، یکی از عکس های این نمایشگاه روی آن 
بیلبوردها برود؛ چنگک را می اندازد و برای مردم 
اطلاع رسانی می کند. اگر دولت از بخش خصوصی 
حمایــت می کند، بیاید به هر کدام از ســالن ها، 
تعدادی استند و پایه بدهد. اگر گرافیک محیطی 
تئاتر در آنجا تبلیغ شود، گلیم خود را از آب بیرون 
می کشد. این اتفاق شدنی است اما متاسفانه رخ 
نمی دهد. دوست دارم دوباره به وزیر ارشاد بگویم، 

اگر می شود انجمن ما را تعطیل نکنید.

این عکاس تئاتر در پایان بیان کرد: در آخر یادی 
می کنم از آقای علیرضا غفاری، عزیزی که ۲ بار، 
برنامه شــب عکس تئاتر ما را اجرا کرد. آن زمان 
چیزی نداشــتیم که به او بدهیم. همیشه یادم 
می رفــت حتی لوح به او بدهم. این حســرت ها 

همیشه آدم را اذیت می کند.
سیف الله صمدیان در ادامه این برنامه گفت: چون 
حمید جان )جبلی( از رفتگان سال های قبل و از 
بــرادر من هم یاد کرد، باید بگویم عبدالله برادرم 
یک هفته قبــل از فوتش، به من جمله ای گفت 
که آن را با دوربین ثبت کردم. او گفت: عکاسان 
ترمز زمان هســتند. بنابراین خطــاب به همه 
عکاسان می گویم که شما کارتان بسیار مهم است. 
اگر نســبت بدی در دیدگاه مذهبی نخورم، باید 
بگویم شما خداهایی هستید که به چیزی برای 
همیشه زندگی می دهید که در کسری از ثانیه از 
بین می رود. شما چیزی که خلق می کنید را برای 

همیشه زنده نگه می دارید.
او افزود: این را گفتــم، تا به حرف حمید درباره 
سلیقه در بحث قضاوت آثار هنری برسم. یکی از 
مرتکبان عمل زشت داوری در این سال ها، اکثرا 
بنده بودم. به هر دلیلی فکــر کرده اند که چون 
عکس زیاد دیده ایم، شاید عقلمان هم در انتخاب 
عکس درســت تر بهتر کار می کند. همیشه این 
اضطراب شخصی من برای کسانی که اضطراب 
دارند که نکند عکسشان دیده نشود و جایزه نبرند، 

بوده است.
این عکاس در ادامه بیان کرد: اگر فکر می کنید که 
اسمتان در برگزیدگان نباشد، باختید، برای این 
است که شما مسیر را اشتباه آمدید و مسابقه را 
اشتباهی ثبت نام کردید. کار هنر تنها کاری است 
که اگر در لحظه خلق اثر، از آن ارضای شخصی 
و لذت درونی شده بردید، اولین جایزه به جیبتان 
می رود. ولی اگر نبردید، تا آخر عمر، گدای جایزه 
هستید. به صورتی که حتی اگر طرف اسکار ببرد، 
فکر می کند نکند اگر به مریخ برود، یک اســکار 

دیگر می گیرد.
صمدیــان در پایان گفت: البتــه جایزه گرفتن 
خوشحالی دارد و به طور کل چه کسی از جایزه 
بــدش می آید؟ اما اینکه ما به قصد جایزه عکس 
بگیریم و کارهای دیگر کنیم، مطمئن باشــید 
نه به هنر اضافه می کنیــد و نه هیچ چیز دیگر. 
قطعا دیوارهای آن ستون می ریزد. هرچه عکس 
درونی تر و خود بوده تر گرفته شود، نتایج زیباتر و 

ماندگارتری خواهد داشت.
در ادامــه ایــن برنامه، حمید جبلی، ســیف الله 
صمدیان، ســیامک زمردی مطلــق )تعدادی از 
داوران این رویداد(، ستاره اسکندری، محمد ژیان، 
رضا کیانیان، شمس لنگرودی و کاوه آفاق برای 

اهدای جوایز این برنامه روی صحنه رفتند.
منصور ضابطیان در بخشی از این برنامه از شمس 
لنگرودی خواســت تا اگر امکانش را دارد، پیش 
از اعلام برگزیدگان، شعری برای حاضران قرایت 
کند. شــمس لنگرودی که با دستی شکسته در 
مراسم حاضر شــده بود، در ادامه گفت: شعری 
درباره دست شکسته ندارم اما درباره دل شکسته 
دارم. بــه هر ترتیب اکثر آثارم را حفظ نیســتم 
اما شــعری را برایتان می خوانم. »ســپیده دمان، 
دلم به بوی تو آغشته اســت، کلمات سرگردان 
بر می خیزنــد و خواب آلوده دهان مرا می جویند 
تا از تو ســخن بگویم، کجای جهــان رفته ای؟ 
نشان قدم هایت، چون دان پرندگان، همه سویی 
ریخته اســت، باز نمی گردی، می دانم و شــعر، 
چون گنجشــک بخارآلودی، بر بام زمستانی، به 
پاره یخی بدل خواهد شد.«در ادامه برگزیدگان 
این رویداد معرفی شدند. فاطمه حسن پور، مریم 
قهرمانی زاده، فرهاد جاوید سه نفری بودند که با 

حمایت تصویر سال از آنها تقدیر شد.
مریم ملک مختار و نیلوفر جوانشیر نیز ۲ عکاسی 
بودند که توسط انجمن صنفی عکاسان تئاتر ایران 

از آنها تقدیر به عمل آمد.
همچنین بر مبنای انتخاب هیئتداوران این رویداد، 
ســه نفر برگزیده به این صورت معرفی شده اند: 
عماد دولتی )نفر سوم(، مهدیا مصباحی )نفر دوم(، 

آرزو کیانی )نفر اول(.
جایزه ویژه هیئــت داوران این دوره نیز به مریم 

رحمانی رسید.

از سخنان غم انگیز »جبلی« تا درخواست مهم عکاسان

برگزیدگان »شب عکس تئاتر« معرفی شدند 
رویداددریچه


